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FIL M JAME SE WAN A PRODUCENTA ANN A BELLE
A BLUMHOUSE PRODUCENTŮ ČERNÉHO TELEFONU

NENÍ TO JEN HRAČKA. PATŘÍ DO RODINY

V K INECH OD 12. LEDN A

Vánoční strom na Staroměstském náměstí byl včera pokácen. O tom, jak se symbolem svátků naložit, čtěte na straně 2. ČTK

MAREK HILŠER: POLITIKA
NENÍ MŮJ ŽIVOTNÍ CÍL
KANDIDÁT NA PREZIDENTA HOVOŘÍ O NÁROČNÉ ROLI OTCE PŘI KAMPANI STRANA 6

Svátek slaví: Břetislav

Dobojováno. Babiš je
podle soudu nevinný
Velké finále kauzy Čapí hnízdo. Soudce zprostil obžaloby Andreje Babiše i jeho tehdejší poradkyni Janu
Nagyovou. Překvapený advokát. Po rozsudku Bruna připustil, že osvobození svého klienta nečekal STRANA 7

inzerce

K cementu
dávají kokain
Zabavený kokain nově
přidávají v Ekvádoru
k cementu. Zabraňují také
tomu, aby pak šla droga
z betonu opět extrahovat.
Inspirovat se chtějí těmito
kroky i v Belgii. STRANA 10

Pastrňák řádí
Český hokejista Bostonu
David Pastrňák se blýskl
v NHL hattrickem do sítě
Anaheimu. S krajany
Krejčím a Zachou hráli
znovu v jedné lajně a spolu
posbírali devět kanadských
bodů. Pastrňák už má na
kontě 32 gólů. STRANA 18
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V některých částech Prahy se každo-
ročně válejí stromky na chodnících celé
týdny po svátcích. Popeláři totiž uklíze-
jí skutečně jen ty jehličnany, které na-
jdou u kontejnerů. Aby se tomuto jevu
předešlo, některé z městských částí
v lednu organizují sběr vánočních
stromků, a to na jimi vybraných mís-
tech. Činí tak kvůli čistotě veřejného
prostoru.

● Pracovníci svozové společnosti Praž-
ské služby každý rok uklízejí během
ledna a února stovky tisíc vysloužilých
vánočních stromů. Aby jim tato čin-
nost přinesla co nejméně starostí,
spouštěli v předchozích letech kam-
paň, jak správně se stromkem naložit,
na Facebooku a v rádiu.

● Odnášet použité stromky je zakázáno
také v případě, že je chcete „vrátit“ do
lesa. Podle popelářů jde o jednu z nej-
větších hrozeb pro přírodu i pro zvěř.

Především kvůli zapomenutým ozdo-
bám. Odložené vánoční dřeviny u ná-
dob na směsný odpad svážejí pracovní-
ci Pražských služeb v obvyklých dnech.

● Nepomůže ani to, když strom, který
jste třeba měli v květináči, do lesa za-
sadíte. Důvod není ani tak v tom, že by
se jehličňan v lese neuchytil. Mohl by
však přitahovat nejrůznější škůdce
a houby, které by ohrožovaly přírodní
rovnováhu.

● Svozové čety také prosí Pražany, aby
stromek u černých kontejnerů neodklá-
dali dříve než den před vysypáním.
Díky tomu nebude nikomu jehličňan
překážet, nikam neuletí a podobně.

● U barevných kontejnerů na tříděný
odpad je situace s odvozem jiná.
Stromečky odveze speciální vozidlo
v rámci pravidelných úklidů separač-
ních stanovišť. JAR

Pražané při vyha-
zování stromků
zase tápou. Letos
do celého procesu
promlouvá ještě
varování před
silným větrem.

„Stromky, kam se podíváš. Za-
čátkem ledna se vždy na
chodnících pražských ulic za-
číná objevovat jejich velké
množství. Není tomu jinak
ani v Praze 2 na Vinohra-
dech, kde stromky leží v blíz-
kosti kontejnerů na tříděný
odpad,“ píše čtenář David
Sedlecký, který za svůj foto-
úlovek získává odměnu tři
sta korun.
Čtenářské fotografie každo-

ročního jevu, tedy zelených
symbolů Vánoc, které se po-
valují na chodnících či jsou
jen opřené u kontejnerů, kaž-

dý rok zahlcují naši rubriku
Metrohlídač na webu met-
ro.cz. Stromek vhozený do po-
pelnice či kontejneru totiž
umí snadno zaplnit téměř ce-
lou nádobu a do dalšího svo-
zu znemožňuje její užívání.
Správný postup je tedy po-

dle zástupců největší svozové
firmy hlavního města – Praž-
ských služeb (PS) jasný. „V pří-
padě, že máte veřejně pří-

stupnou popelnici nebo kon-
tejner na směsný odpad, lze
stromky volně odložit vedle
nich. To se týká například vět-
šiny pražských sídlišť. Jiný po-
stup platí v případě umístění
směsných odpadních nádob
ve vnitroblocích, v uzamče-
ných klecích nebo promajite-
le rodinných domků,“ říká
pro deníkMetromluvčí PS Ra-
dim Mana. Popelnice za plo-

tem rodinného domu nebo
ve dvoře vnitrobloku se po-
dle něj považuje za neveřej-
nou. Nic na tom nemění ani
její pravidelné přistavování
před objekt.
„Stromky by vedle tako-

vých nádob rozhodně končit
neměly, a to ani v momentě,
kdy je popelnice přistavena
ven k pravidelnému svozu.
Správné místo pro vysloužilý
stromek je v těchto přípa-
dech separační stanoviště
s barevnými kontejnery,“ po-
pisuje ideální postup Mana
a dodává: „Obyvatele činžov-
ních domů, jejichž popelnice
na směsný i tříděný odpad se
nacházejí ve vnitrobloku, pro-
síme o odložení stromku
u nejbližšího veřejného sta-
noviště tříděného odpadu.“
Letos do vyhození jehlična-

nů promlouvá ještě varování
před silným nárazovým vě-
trem. Pokud fouká, je podle
Many likvidaci stromečků
vhodné naplánovat až na

dny, kdy bude klidněji. „Je
zbytečné riskovat poškození
majetku a ohrožení dopra-
vy,“ míní Mana.
Pro vysloužilé symboly Vá-

noc jezdí zatím hlavně posád-
ky menších nákladních vozů
s valníkem. Z jejich korby pu-
tují jehličnany na překladiště
v ulicích Průmyslová, Pro-
boštská a Puchmajerova. Od-
tud jsou jehličňany hromad-
ně sváženy do kompostáren.
„Spolu s dalšími svozovými

společnostmi v hlavním měs-
tě se každý rokmusíme popa-
sovat se zhruba třemi sty tisí-
ci stromky. V kompostárně
probíhá separace stromků.
Očištěné poslouží k výrobě
štěpky a kompostu,“ vysvětlu-
je Mana. Část znečištěných
nebo nedostatečně odstroje-
ných stromků končí v male-
šické spalovně.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Slovenská ulice na Vinohradech DAVID SEDLECKÝ

Stromky do popelnice nepatří. Jejich svoz má svá pravidla. PS

inzerce

Investiční zlato

E-shop

Nemovitosti

Zlato jako uchovatel hodnoty,
Vaše jistota proti inflaci.

Zvýhodněná cena zlata
Zlatý slitek ARGOR-HERAEUS - 100g

Nakupujte zlato pohodlně za atraktivní
ceny v našem e-shopu.

Pro registrované klienty nabízíme investiční
zlato za zvýhodněné ceny.

Nabízíme zlaté slitky o hmotnostech 1-1000 g. Při odběru
nad 2000g nabízíme individuální cenové podmínky.
Cena je platná při předložení tohoto letáku.
Cena platí do vyprodání zásob.

www.goldinvestsolution.com

+420 603 731 201
Oficiální obchodník se zlatem a drahými kovy

Kontaktujte nás pro individuální cenovou nabídkuNabízíme zlaté slitky o hmotnostech 1-1000 g. Při odběru
nad 2000g nabízíme individuální cenové podmínky.
Cena je platná při předložení tohoto letáku.
Cena platí do vyprodání zásob.

www.goldinvestsolution.com

+420 603 731 201
Oficiální obchodník se zlatem a drahými kovy

Kontaktujte nás pro individuální cenovou nabídku

Investiční zlato

E-shop

Nemovitosti

Zlato jako uchovatel hodnoty,
Vaše jistota proti inflaci.

Zvýhodněná cena zlata
Zlatý slitek ARGOR-HERAEUS - 100g

Nakupujte zlato pohodlně za atraktivní
ceny v našem e-shopu.

Pro registrované klienty nabízíme investiční
zlato za zvýhodněné ceny.

133 000 Kč

foto za

300
Kč

I celé týdny po svátcích

Stovky tisíc jehličnanů se
opět válejí na chodnících



HYUNDAI BAYON.
Limitovaná edice Play.

S Hyundai BAYON v limitované edici Play zaujmete své okolí 16″ koly z lehkých slitin
a užijete si prvotřídní komfort i zábavu díky kvalitnímu ozvučení audiosystémem
s 8″ barevným dotykovým displejem a bezdrátovým připojením Android Auto či
Apple CarPlay. Vždy suverénně zaparkujete díky zadní parkovací kameře i senzorům
a těšit se budete i ze snadného nastupování, zvýšené pozice při řízení a velkorysého
prostoru pro cestující i zavazadla. Součástí nabídky je i 50% zvýhodnění na
příslušenství, financování s navýšením jen 0,99 % a všechny další benefity Hyundai.

www.hyundai.cz

*Reprezentativní příklad financování Hyundai Bayon Play 1,2i s programemHyundai Finance: pořizovací cena 419990Kč vč.DPH; výše úvěru 125997Kč;
přímá platba 70% (293993 Kč); pevná úroková sazba 0,99% p.a.; RPSN 20,86% p.a.; 1.–24.měsíční splátka úvěru bez pojištění 5304Kč; měsíční splátka
pojištění 1052Kč; měsíční splátka úvěru s pojištěním 6356Kč; poplatek za poskytnutí úvěru 0Kč; délka úvěru 2 roky. Celková částka k uhrazení (jistina,
úroky, pojištění, poplatek) 152544Kč, pojištění obsahuje havarijní pojištění a povinné ručení (spoluúčast 10%,min. 10000Kč).Nabídka platí do 31.3.2023
nebo do odvolání. Poskytovatelem úvěrového financování a zadavatelem reklamy na finanční produkt je společnost ESSOX s.r.o. Poskytovatelem pojištění
je společnost UNIQA pojišťovna, a.s. Příklad financování je orientační.
BAYON – kombinovaná spotřeba 5,2–5,7l / 100km, emise CO2 118–129g/km. Fotografie je pouze ilustrativní.

Bohatá výbava Play:
• 16″ alu kola
• Parkovací kamera
• Audio s Apple CarPlay

Jen za:

419990Kč
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Pouze na Dívčích hradech
Nová expozice koní Převalského a dalších zástupců fauny
vnitřní Asie právě vzniká v jihovýchodní části takzvaných
Plání v horní části Zoo Praha. Až do jejího otevření na
jaře 2024 tak Pražané uvidí koně Převalského pouze na
Dívčích hradech, kde se nyní prohání již šestičlenné stá-
do. Tvoří ho valach Nepomuk a klisny Vereda, Xicara,
Gruhna, Khamiina a Lana. MET

Vystoupí Aneta Langerová,
Alfred Strejček a Ondřej
Vetchý, který přečte úryvek
z knihy Václava Havla Dopisy
Olze. Zazní i Čtvero ročních
dob od Antonia Vivaldiho
v podání Václava Hudečka
a souboru Barocco sempre gi-
ovane. Takový je program be-
nefičního koncertu u příleži-
tosti oslav nedožitých 90. na-
rozenin Olgy Havlové. Ten se
koná 14. března v Kongreso-
vém centrum České národní
banky. Výtěžek bude věno-
ván na pomoc lidem se zdra-
votním znevýhodněním. ČTK

Atlas budov napo-
ví, kde nainstalují
solární panely.

Vedení Prahy zvažuje zavede-
ní úsporných opatření na
všech budovách, které hlavní
město vlastní. Možností je
mimo jiné výměna osvětlení
či výměna zdroje vytápění.
Vyplývá to z dokumentu, kte-
rý schválili pražští radní. Ma-
teriál vypracovala městská
firma Operátor ICT (OICT).
Město kvůli úsporám ener-

gií letos mimo jiné plánuje
nainstalovat solární panely
na střechy 163 svých budov.
Pilotní projekt byl rozdělen
do několika částí. V první
bylo vytipováno 80 budov,
u kterých OICT sbíral data
o technických vlastnostech
budovy, a to o zdrojích vytá-
pění, chlazení, fasádě nebo
spotřebě energií. Zjištěné in-
formace byly zanalyzovány

a vznikl z nichmimo jiné tak-
zvaný atlas budov a následně
finanční model.
V pilotním projektu doku-

ment například doporučuje
u vybraných budov v 54 přípa-
dech vyměnit zdroj tepla za
účinnější, u 58 domů využít
obnovitelné zdroje energie
při ohřevu vody nebo u desít-
ky domu vyměnit světla za
úspornější LED osvětlení.
Magistrát v souvislosti

s energetickou krizí připravil
úsporná opatření, kdy topí
na méně stupňů. Radní už
schválili tendr na vybudová-
ní přivaděče vody z Vltavy,
kterou by se s pomocí tepel-
ných čerpadel mělo topit pří-
mo v budově Nové radnice.
Město také vydalo pokyn
svýmorganizacím, aby se sna-
žily zajistit rychlé úspory na-
příklad výměnou starších
spotřebičů. V případě veřejné-
ho osvětlení magistrát po-
stupně investuje do výměny
sodíkových výbojek za úspor-
nější LED variantu. ČTK
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Koncert.
Uctí památku
Olgy Havlové

inzerce

Metropole
chce šetřit

Krátce

Uzavírka tunelu
Z důvodu čištění kamer
a pravidelné údržby
bude probíhat úplná
noční uzávěra tunelu
Mrázovka od zítřejších
23 hodin do čtvrtečních
5 hodin. Objízdná trasa
je vedena po komunika-
ci Radlická. MET
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Sirény sanitek zně-
ly Prahou v rekord-
nímmnožství. Nej-
vytíženější dny při-
nesl závěr roku.

Rok 2022 byl pro pražské zá-
chranáře jeden z nejnáročněj-
ších. Rozhodli se proto tro-
chu si zabilancovat. Druhý
rok po sobě například zazna-
menali výrazný nárůst počtu
volání na tísňovou linku, ře-
šených událostí i pacientů,
kterým poskytli péči.

„Příčinoumůže být zhorše-
ný zdravotní stav populace
po vlnách pandemie covi-
du-19, zvýšená vnímavost pa-
cientů ke dříve běžným in-
fekčním onemocněním i psy-
chosomatické projevy souvi-
sející se zhoršenou bezpeč-
nostní situací v Evropě. Díky
velkému nasazení všech za-

městnanců pražské záchran-
ky jsme si i s tímto nárůstem
poradili,“ říká ředitel praž-
ských záchranářů Petr Ko-
louch s tím, že pro letošní
rok připravili jeho zaměst-
nanci opatření, která jim
mají alespoň částečně ulevit.
„Záchranná služba v pilot-

ním provozu spouští projekt
vlastní zdravotní dopravní
služby, kdy budou posádky ři-
dičů-zdravotníků řešit událos-
ti nižší naléhavosti, k nimž

nebude třeba vysílat speciali-
zované záchranářské týmy.
Zároveň záchranná služba po-
siluje dle platné legislativy
spolupráci se soukromými
poskytovateli přepravy pa-
cientů neodkladné péče, na
něž bude moct ve větší míře
delegovat další přibývající vý-
jezdy. Již v loňském roce se
tak stalo v rekordním počtu
dvanácti tisíc událostí,“ dodá-
vá pro deníkMetromluvčí zá-
chranářů Jana Poštová.

Počet řešených událostí na-
rostl meziročně o jedenáct
procent. Jsou to rekordní úda-
je za více jak 165letou histo-
rii pražské záchranky. Nejvy-
tíženější dny přinesl praž-
ským záchranářům závěr
roku, konkrétně období mezi
19. a 21. prosincem. Tyto tři
dny po sobě řešila záchranná
služba přes pět set událostí
denně. „Příčinou byl souběh
chřipkové epidemie, předvá-
nočního vypětí i ledovkové

kalamity. Konkrétně 20. pro-
since dosáhly řešené události
počtu 522, což je absolutní
maximum v celé historii
pražské záchranky,“ doplňu-
je Poštová.
Zhruba polovinu z celkového
počtu pacientů tvořili v roce
2022 senioři nad 65 let, na-
opak dětí bylo čtrnáct tisíc.
Největší skupinou pacientů
z hlediska dominujících po-
tíží tvořili tradičně pacienti
s dechovými obtížemi. Těch
bylo téměř šestnáct tisíc. Pa-
cientů s podezřením na akut-
ní koronární příhodu včetně
infarktu bylo přes pět tisíc,
pacientů s podezřením na
mozkovou mrtvici přes dva
tisíce. Z úrazů dominovaly
pády. Ty se týkaly patnácti ti-
síc pacientů. Záchranáři zasa-
hovali také u více jak dvou ti-
síc dopravních nehod.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

V téměř 700 případech museli
loni pražští záchranáři zahájit
neodkladnou resuscitaci. Polo-
vinu pacientů se jim podařilo
na místě vrátit do života
a transportovat k další léčbě
do nemocnice.

● Posádky zasahovaly rovněž
u třiceti šesti porodů mimo
zdravotnická zařízení. Ve více

než 760 případech vzlétla loni
k události posádka leteckých
záchranářů.

● Z hlediska statistik zažili zá-
chranáři dle svých slov i po-
měrně klidnou silvestrovskou
noc. Za noční službu jsme vy-
jížděli k 251 událostem. V pří-
mé souvislosti s oslavami jich
bylo 81. MET

Tísňová volání

217
Tolik tisíc tísňových volání při-
jali dispečeři a dispečerky
zdravotnického operačního
střediska v minulém roce. Po-
sádky pak v terénu zasahova-
ly u více jak 142 tisíc událostí,
kdy ošetřily téměř 138 tisíc
pacientů. MET

Oživování i porody za jízdy

inzerce

Záchranáři ošetřili nejvíc lidí
za 165 let. Dominovaly pády
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Marek Hilšer je vedle Pavla
Fischera „repetentem“ v do-
bývání Hradu. Za pět let se
v jeho životě mnohé změni-
lo. Stal se senátorem, narodi-
la se mu dcera Sofie a syn
František. Je jedním z uchaze-
čů o nejvyšší ústavní funkci,
který kandiduje zásluhou se-
nátorských podpisů.

Po čtyřech letech v Senátu
jste stále stejně štíhlý. Vás
nepotkala nemoc politiků,
kdy nedopnou kalhoty?
Zřejmě se mi to daří skrý-

vat pod oblekem. Nejsem hu-
bený, přibral jsem deset kilo.
Během minulé prezidentské
volby jsem měl propadlé tvá-
ře, vážil jsem zhruba sedmde-
sát kilogramů. Momentálně
mám asi osmdesát. Ale, a to
chci zdůraznit, nepřibral
jsem v Senátu, ale hned po
prezidentských volbách v tě-
hotenství mé ženy.

Nejdřív dcera, loni syn.
Jaký je to nápor na psychic-
kou soustavu a také na čas
politika? A jaké je to být
dvojnásobných otcemma-
lých dětí po čtyřicítce?
Na otce po čtyřicítce to ne-

vnímám jako nápor. Teď se
mi dělá kampaň hůř proto,
že dvě malé děti vyžadují za-
pojení obou rodičů. A samo-
zřejmě člověk od nich nerad
utíká. Mívám výčitky svědo-
mí. Vykoupat jedno dítě, dru-
hé dítě, to vše je po večerech,
pokud jsem pryč, na mé
ženě. Je mi šestačtyřicet, pro
mladé jsem stařec, pro staré
cucák, je to někde mezi, ale
nestěžuji si. Zvládám to,
rozhodně minulá kampaň
byla snadnější, ještě jsme ne-
měli děti. Každý ví, co je to za
nápor.

Bylo vám třináct, když jste
s rodiči emigroval do Špa-
nělska. Vnímal jste jako
kluk už politiku?
Vnímal. Jednak si vzpo-

mínám na perestrojku, když
k nám přišla z tehdejšího So-
větského svazu. Bylo mi něja-
kých deset let. Doma se o poli-
tice docela mluvilo. Táta tře-
ba přinesl sovětské noviny
Pravda, které byly najednou
k nesehnání, a ukazoval
nám, o čem se tam píše. Na-
příklad o kritice českosloven-
ských podmínek. Navíc jsem
už rok před emigrací věděl,
že se na to rodiče chystají,
obeznámili mě s tím. Když se
u nás poslouchala Svobodná
Evropa, upozorňoval jsem
tátu, že je to moc nahlas, že
by to mohli slyšet sousedi a

nikam nepojedeme. U nás
platilo, že něco jiného se říka-
lo doma a něco ve škole,
i když to nikdo nezdůrazňo-
val. Už v minulé kampani
jsemnarazil u stánku na rodi-
če s dětmi kolem deseti let,
které volba zajímala. Takže
jsem v dětství nebyl jediný.

Máte kvůli osobní zku-
šenosti s emigrací vyšší
míru empatie k uprchlí-
kům, a nemyslím jen ty
z Ukrajiny?
Jistě, zažil jsem situaci, kdy

nemáte kde spát a bojíte se,
že budete spát v parku. Jako
dítě jsem to bral jako dobro-
družství, ale viděl jsem na ro-
dičích všech ostatních lidí
v podobné situaci, že zhubli
o deset dvacet kilo.

Jste spíše individualista,
nebo jste to jako kluk táhl
v Chomutově v partě?
Jsem člověk, který má rád

společnost a vždycky jsem
byl v nějaké partě. Ale vyrůs-
tal jsem imezi dospělými, sta-
věl jsem letecké modely, vy-
hlídl si mě jeden instruktor,
ten mě zatáhl mezi partu do-
spělých modelářů. Tam jsem
byl jedno velké ucho při je-
jich debatách. Takže jsem
zase tak moc velký indivi-
dualista nebyl. Na lékařské fa-
kultě jsem se angažoval jako
lídr v akademickém senátu.
Zvnějšku to možná tak půso-
bilo, ale nikdy jsem předtím
neuvažoval o vstupu do politi-
ky, takže jsem se do všeho
pouštěl sám za sebe. Do politi-
ky jsem vstoupil spíš zadními
vrátky, nebýt i Miloše Zema-
na a dalších politiků. Ale tře-
ba v minulé volbě Michal Ho-
ráček také nebyl obklopen

umělci a sportovci, také to
byl solitér.

Jak vzpomínáte na devade-
sátá léta. Teď si je spojuje-
me s politickými skandály
a nájemnými vraždami?

Pro mě to byla na začátku
optimistická doba. Měli jsme
naděje a očekávání. Pocit, že
se nám otevírá svět a hodně
toho dokážeme. Současní
mladí lidé mají spíše obavy,
co se děje s klimatem, že ne-
budou mít kde bydlet. O prv-
ní iluze jsem přišel až s první-
mi aférami v roce 1997. Čeho
si dodnes všímám, když jez-
dím po republice, je to, že po-
tkávám šikovné lidi a vidím
krásná města. Když jsme se
vrátili 1. ledna 1991 z emigra-
ce, přejeli jsme v mlze hrani-
ce na Šumavě a najednou
jsem viděl rozbořené domy,
neudržované stavby. Chomu-
tov mě šokoval. Omšelý střed
města, zazděná okna vybydle-
ných domů, to byl obraz teh-
dejší doby. Přitommi to před-
tím připadalo normální,
když jsem v tom vyrůstal. Ale
po barevném Španělsku a vů-
bec západní Evropě to byl kul-
turní šok. Tam měl každý
dům svého domovníka, který
uklízel každé ráno chodník.

Teď je moje rodné město úpl-
ně jinde.

Každý žijeme v nějaké bub-
lině. Nestane se vám, že
vámmanželka řekne, že je
to v životě jinak, než to vi-
díte v Senátu?
U stánků jsem se setkával

i s lidmi, kteří semnou zásad-
ně nesouhlasí. Občas řeším
problémy, které nemají se se-
nátorskou prací nic společné-
ho, a vidím, kolik sil stojí
něco změnit, někomu po-
moct.

Zvykne si člověk rychle na
pohodlí, které mu nejvyšší
politika nabídne? Na
všechnomáte lidi, asisten-
ty, zázemí.
Na začátku mi vadilo už je-

nom oslovení „pane senáto-
re“. Nesnažím se ani trvat na
oslovení „pane doktore“, s ti-
tulem se nikde neprosazuji.
Politika je nevyzpytatelná,
není to můj životní cíl, cílem
je něčeho dosáhnout. Jakmi-
le vám začnou lidé otvírat
dveře a bude se vám to líbit,
je to první signál, že se s vámi
děje něco divného.

Hlasoval jste jako lékař
pro dvě piva pro vodáky?
Tohle hlasování jsem vyne-

chal, nebyl jsem přítomný.
Ale na rovinu. Hlasoval bych
pro určité množství. Také
jsem jezdil na vodu, patří to
k tomu. Ale je pravda, a tomě
šokovalo, že současnost je
jiná, než jsem ji jako vodák
zažíval já. My měli plastové
kanoe nebo loďky, nebyly raf-
ty. Když jsem zase po něja-
kých dvaceti letech vyrazil
znovu na vodu, byl jsem šoko-
vaný. Jaká je tomasovka. Lidé

na raftech jedou s naraže-
ným sudem piva, jsou opilí.
Snahu o regulaci chápu. Když
si někdo dá jedno nebo dvě
piva a najednou se to zakáže,
tak mi to bere určitou svobo-
du. Jsou země, kde máte po-
volené určité množství alko-
holu i za volantem. V létě,
když je teplo a můžete si dát
jedno pivo, je to božský
nápoj. Pět nebo deset piv, to
je přesmíru. V životě jsem vy-
pil nejvíc možná čtyři nebo
pět piv.

Co bych našel ve vaší
domácí knihovně?
Teď jsem četl Platonovu

filozofii, baví mě literatura
faktu a dějiny. To byste
v knihovně taky našel.

Čtete dětem pohádky?
Čteme, manželka pochopi-

telně víc. My nemáme televi-
zi, ale pouštíme občas dětem
večerníčky, které jsou na in-
ternetu a které jsem zažíval
jako kluk, například Maxipsa
Fíka. Já neměl televizi od
doby studií.

Jste manuálně zručný?
Omodelářství jsemužmlu-

vil. V jedenácti letech jsem
postavil třímetrový model le-
tadla. Chválili mě, že jsem
měl model neopatlaný. Pak
jsme společně s tátou postavi-
li rodinný dům. Přitom táta
byl zubař a já student medicí-
ny. Protože jsme tehdy nemě-
li moc peněz, snažili jsme se
něco odkoukávat od šikov-
ných řemeslníků, abychom si
pak poradili sami. Pořád jsme
se s tátou hádali. On chtěl sta-
vět rychle, já pečlivě. On mi
říkal: Musíš vědět, na co se
můžeš v životě vykašlat a co
udělat do detailu pořádně. Ji-
nak by se leccos nikdy nedo-
končilo.

Umíte vařit?
Teď jsem dělal kachnu. My

ale nejsme rodina, která by
hodně vyvářela. Doba covido-
vá nám ale přála, zvládl jsem
například roládu. Nedávno
jsme například poprvé připra-
vovali srnčí.

Lidé často hledají v pre-
zidentovi spasitele. Jste
spasitel?
To není dobře. Pak je každý

prezident zklame. Jak zpívá
Nohavica, pane prezident, vy
to za nás všechno zařídíte.
Tak to v životě nechodí. Lidé
ale mají v prezidentovi vidět
a cítit zastání v politické kul-
tuře. Ale nikdo za nás demo-
kracii nezařídí. PAVEL HRABICA

Minulá prezidentská kampaň vynesla později Marka Hilšera do Senátu. MAFRA

„Pokud lidé hledají spasitele,
zklame je každý prezident“

Volba
prezidenta
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Expremiér se
omluvil za slova
o politickém
procesu. Trvá ale
na tom, že šlo
o politické trestní
stíhání.

Pro prezidentského kandidá-
ta Andreje Babiše aktuálně
kauza Čapí hnízdo končí.
Řekl to na briefingu v Průho-
nicích u Prahy poté, co soud
bývalého premiéra a jeho ně-
kdejší poradkyni Janu Nagyo-
vou nepravomocně osvobo-
dil. Poděkoval své manželce
Monice a rodině i Nagyové,
která je podle něj statečnou
ženou, jež „měla tu smůlu, že
Babiš šel do politiky“. Expre-
miér se omluvil za to, že kau-
zu v minulosti nazval politic-
kým procesem. Trvá ale na
tom, že šlo o politické trestní

stíhání. Babiš poznamenal,
že celá záležitost byla pro něj
i pro jeho rodinu obrovským
traumatem. Šest let podle něj
museli bojovat s nepravdou.
„Opakovaně jsem tvrdil, že
jsem nikdy nic nezákonného
nespáchal, neporušil jsem zá-
kon. Tato kauza byla vždycky
využita v rámci různých vo-
leb,“ uvedl. Nepřemýšlel o žá-
dosti nějaké satisfakce.
Nagyová poznamenala, že

se o věci satisfakce ještě bude
radit s právníky. Kauza podle
ní měla dopad na její rodinu,
práci, známé či přátelství.
„To je něco, o čem určitě
budu mluvit se svým právní-
kem, protože jsem z toho roz-
hodně nevyšla bez úhony,“
doplnila.

Babiš řekl, že je pro všech-
ny české občany dobrou zprá-
vou, že žijeme v právním stá-
tě. PrezidentMiloš Zemanmu
po vyhlášení rozsudku telefo-
noval a poblahopřál. Pro Babi-
še to bylo povzbuzením. ČTK

Múzy v nadživotní velikosti v kolínském divadle ČTK

Zachráněné sochy
Město Kolín umístilo do
foyer divadla čtyři sochy
múz, které byly vyrobené
v nadživotní velikosti
v 50. letech minulého sto-
letí. Podle původních plá-
nů architekta Jindřicha
Freiwalda měly stát na fa-
sádě divadla, kam se ale
nikdy nedostaly. Sochy
byly náhodou objeveny
v jednom skladu v Kuři-
mi. Sochy byly částečně
zničené, a město je tedy
zachránilo. Kolínské diva-
dlo je významnou funkcio-
nalistickou stavbou česko-
slovenské meziválečné di-
vadelní architektury.

Řidič úmyslně
boural, zabil sebe
a další dva lidi
Kriminalisté učinili další
krok k objasnění nehody,
která se stala loni v srpnu
na Rychnovsku. Podle
nich řidič záměrně se
svým autem ve vysoké
rychlosti čelně narazil do
protijedoucího auta. Zabil
46letou ženu a 18letého
spolujezdce. Viník zemřel
po nehodě také. Případ po-
licie vyšetřuje jako takzva-
nou rozšířenou sebevraž-
du. Policie případ zřejmě
odloží, protože nelze stí-
hat osobu zemřelou. ČTK

Známý případ

Podle soudce Jana Šotta se
v kauze, která se týká 50mi-
lionové dotace na stavbu
areálu, neprokázalo, že by
skutek popsaný v obžalobě
byl trestným činem. Verdikt
není pravomocný, státní zá-
stupce se proti němu může
odvolat k vrchnímu soudu.

● Soudce necítil při rozhodo-
vání o kauze žádný vnější
tlak. Politickými kroky obža-
lovaného Babiše včetně
oznámení jeho kandidatury
na prezidenta se nezabýval.

● „Upřímně řečeno jsem tento
výsledek nečekal – podle
toho, jakým způsobem tady
někdy probíhala ta jednání,
kdy tady v jednací síni hod-
ně rezonovala nervozita,“
řekl Babišův advokát Eduard
Bruna. ČTK

Krátce

Máte vlhkost
ve zdech?

Pomůžeme
Vám

Zavolejte nám na
703 123 191 nebo
e-mail: info@sanacezdi.cz
www.sanacezdi.cz

• Dlouholetou zkušeností
s vysoušením zdiva

• Objednejte si nezávazně
odbornou prohlídku, analýzu škody
a předběžný odhad nákladů

• Speciálne vyvinutá metoda
nízkotlaké injektáže

• Suché zdivo jednou provždy
• Neohrožuje statiku zdiva

• Aplikace zvenku nebo z místnosti

• Pevná cena bez skrytých
vícenákladů

• V suterénu nebo
v obytných místnostech?

• Odlupuje se vám omítka?

• Degradují vám nátěry
na vlhkém zdivu?

• Ničí vlhko vaše tapety?

• Dochází ke vzniku plísní
a hub?

• Máte
v místnostech
vysokou vlhkost
vzduchu?

• Nemůžete ve vlhkém
sklepě nic skladovat?

• Jsou vaše náklady
na vytápění příliš vysoké
kvůli vlhkým zdem?

ZiMNí

sleVy

30%

Kauza pro mě
končí, řekl Babiš

inzerce
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Nemovitosti - poptávka

• Výkup, prodej, výměny a
pronájem bytů, RD, pozemků,
20let na trhu, ZOOM REALITY.
Právní servis na naše náklady,
tel. 777060126 267870

• Koupím byt, RD nebo chatu,
Praha a okolí, jako investici,
možnost dožití, platba hoto-
vě, právní záruka. Dluhy, exe-
kuce vyřeším. Tel. 777088490268028

Byty - poptávka

Nemovitosti - nabídka

Pronájmy - nabídka
• Nabízím pokoj neprůchozí,
vybavený pro 1 osobu. Od led-
na 2023.Dlouhodobě.Za
7900kč.Bez zvířat. Metro Bus 5
min Motol.
venuse3@centrum.cz267865

Pronájmy - poptávka
• Hledám byt k dlouhodobé-
mu pronájmu v Praze s dob-
rým spojením MHD. Slušné a
solidní jednání. Pouze od pří-
mého majitele. RK nevolat. T.
608771545.267589

Starožitnosti

• Koupímobrazy českých a za-
hraničních malířů - krajinky,
portréty atd. a jiné starožitnos-
ti. Kontakt: e-mail:
manvel4@seznam.cz, tel.
721235964267935

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 267997

Práce - poptávka
• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os.: menší do
16 tis, větší do 21 tis. Potřebu-
jeme: centrum do 30 min., čis-
to, dobrý stav. RK nevolat.
605845088267406

Práce - nabídka
• Brigáda- hledáme chůvu do
dětské skupiny pro děti 1-6 let
v Praze- Uhříněvsi. Volejte
604808971 - pište:
jeslicky-kotatka@seznam.cz266217

• TRUHLÁŘE hledá zavedená
firma. Výroba vestavěných
skříní + montáže. Nabízíme
HPP neboOSVČ.Motivující od-
měna, Zličín. Tel. 603204950 267594

• KOMWAG přijme metaře a
obsluhu Gluttonu, HPP 18.200
– 21 500 + 13, 14 plat, strav.
paušál, přísp. na dovolenou
aj. Vol. zdarma 800566924 267920

• Přijmeme strážné na pozici
v Praze 1, 4, 5, 8 a 9. Pochůzko-
vá činnost, práce s PC na DPP,
čistý RT, zálohy možné. Tel:
777077611, volat 8-17h. 267618

• KOMWAG přijme závozní-
ky, až 1000/den – výplata 1x
týdně, HPP 22.000-26.000 +
13, 14 plat, strav. paušál, pří-
sp. na dovolenou aj. Vol. zdar-
ma 800566924 267918

• KOMWAG přijme zahradní-
ky/ pracovníky zimní údržby,
HPP 21.500–25 000, 13, 14
plat, strav. paušál, DPP výpla-
ta 1x týdně 267922

• ÚKLID 24 přijme muže na
úklid. práce v Praze, od Po-Pá,
8 -16 h., 24 – 26 tis. Kč čist, ŘP
B. Osobně: Po-Pá 7.30 -10h,
Křenova 15, P6-Petřiny.268014

• STRÁŽNÝ pro denní směny,
PSOVOD pro noční směny,
ostraha stavby Praha 3 – Žiž-
kov, den 120 Kč, noc 130
Kč/hod. čistého.
Tel.: 602377312 267673

Knihy a časopisy

„Když ale psa
máte a máte ho
rád, tak pro něj
uděláte cokoli na
světě,“ říká repre-
zentantka ČR
v mushingu Dag-
mar Nešněrová.

Nedostatek sněhu nebo jeho
úplná absence v minulosti
musherům činily velké pro-
blémy. Nyní se už tak podle
Dagmar Nešněrové, která se
30 let věnuje mushingovým
sportům, tedy závodům se
psím spřežením, neděje.
Od doby, kdy se závoděním

začínala, se řada věcí změni-
la, a psi tak třeba musí před
startem projít přísnou veteri-
nární prohlídkou. Nutností
je i dopingová kontrola zví-
řat. Držitelka několika repub-

likových, evropských i světo-
vých ocenění říká, že smírný-
mi zimami se vyvinul feno-
mén podzimních závodů.
Kvůli nedostatku sněhu se

stávalo, že po několikaměsíč-
ních přípravách měly mírné
zimy na svědomí rušení závo-
dů jak v Česku, tak v zahrani-
čí. „Podzimní přípravná sezo-
na existovala i před 30 lety.
Konaly se závody, ale nebraly
se příliš vážně,“ uvedla Neš-
něrová. Změna nastala
o něco později, kdy se na pod-
zim začaly konat také vý-
znamné soutěže jakomistrov-
ství Evropy a světa. „Jsou to
obrovské závody, kdy se se-
jde i 500 až 600 psů a jezdí se
celý týden,“ doplnilamusher-
ka. Naopak zimní soutěže
oslabily a přesouvá se i místo
jejich konání. Dřív se běžně
konaly v Alpách, nyní se pořá-
dají spíše ve Švédsku či Nor-
sku. „I tam se třeba závody po-
souvají víc na sever,“ po-
dotkla závodnice s tím, že

sama letos se saněmi se svou
smečkou vyjela v rámci tré-
ninku jen dvakrát. Psi trénují
třikrát až čtyřikrát týdně. Neš-
něrová skupinu zapřahuje na
čtyřkolku, na závodech pak
používá tříkolku, v zimní se-
zoně saně. „Kolikrát jsem vy-
jela na saňový závod tak, že
jsem předtím na saních vů-

bec nejela. Sbalili jsme pej-
sky a vybavení, přijeli do Alp
a tam jsem za ten rok třeba
poprvé stála na saních,“ po-
psala Nešněrová.
U psů sportovců je podle ní

důležitá dostatečná strava.
Na samotných soutěžích je
přítomen veterinář. Dřív kon-
troloval, jestli mají zvířata po-
třebná očkování, a ošetřoval
je v případě zranění či jiného
zdravotního problému.
Všechny závodníky kontrolu-
je ještě před zahájením soutě-
že. Kromě vytrénovaných je-
dinců postupně zaučuje další
generaci. Mladé psy zapřahu-
je ke zkušenějším zvířatům,
od kterých štěňata dovednos-
ti odkoukají. Důležité podle
ní, je aby pes uměl odbočo-
vat. Se zastavením spřežení
je to těžší, je ale zvykem, že
pomalejší spřežení pouští při
závodech rychlejší závod-
níky. Nešněrová upozornila,
že sport je finančně i časové
náročný. ČTK

Dagmar Nešněrová ČTK

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KNIHY!
Koupím
knihy
novější
i starší +
starožitný
a retro
nábytek
do stylové
čítárny

- křesla, židle,
stolky, lampy,

obrazy,
knihovny aj.

T. 603 478873

Až1 000 000 Kč
za STAROŽITNOSTI
Obrazy, nábytek,
hodiny, hodinky,

Šperky (zlaté. granát.
briliant.). Mince

(zlaté, stříbrné) Sklo,
porcelán, bronz

Stříbro, šavle, housle
a jiné zajímavosti
I celá pozůstalost.

PORADÍM
tel.: 603 505 686

Nemocnice
Na Františku
Praha 1

Přijme:

• Pracovník do údržby

Nabízíme:
• velmi dobré platové podmínky
• pro mimopražské ubytovnu
• parkování v areálu nemocnice
• kvalitní stravování (obědy) v ceně 40 Kč
• 5 týdnů dovolené

• výhody z kolektivní smlouvy:
 23 hodin placeného volna

nad rámec dovolené
 příspěvek k penzijní připojištění
 odměny k životnímu výročí
 2x ročně příspěvek na kulturu, sport,

vzdělávání a dovolenou
 jednosměnný provoz, ranní směny

KontaKt:
yvonavlčková, T: +420 222 801 370

M: vlckova@nnfp.cz

Přijmeme invalidní
důchodce na pozice

• mzda od 110 Kč/hod.
• náborový bonus
10.000Kč, výplata denně

RECEPCE
A OSTRAHA

Tel.: 800 888 440 (bezplatná linka)
Pohovory jsou každý pracovní den
od 8.00 do 12.00 hodin na adrese:

Ocelářská 21, Praha 9
(Metro B - Českomoravská)

Rath se vrátil do vězení

1
Bývalý středočeský hejtman
David Rath nastoupil v Brně
k výkonu trestu, který mu
soud uložil v takzvané druhé
větvi jeho korupční kauzy.
Trest se prodloužil o rok. ČTK

Za oběd

180
Za oběd v restauraci podle
společnosti Sodexo Benefity
utratili Češi v prosinci průměr-
ně 180 korun, v meziročním
srovnání o 29 korun více. ČTK

Nezaměstnanost

3,7
Nezaměstnanost v prosinci
stoupla na 3,7 procenta. Prá-
ce je víc než uchazečů. Podle
analytiků se nárůst opakuje
každý rok. Většina firem se le-
tos propouštět nechystá. ČTK

„Mírné zimy už nejsou
pro nás překážkou“
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Velké politické
události vyvoláva-
jí adekvátní ode-
zvu na internetu.
Lidé proto hledají
související výrazy
a témata.

Co se nejvíc googlilo během
vánočních svátků a po silvest-
ru v souvislosti s nadcházejí-
cí volbou prezidenta České re-
publiky?

Spočítejte mi šance mého
favorita
Kdybyste například hledali

internetového skokana v pre-
zidentském tématu, stal se
jím bezesporu voličský prů-
kaz. Spojení slov „voličský
průkaz prezidentské volby“
vzrostlo ve výše uvedeném
období o 3250 procent! Beze-
sporu to souvisí se zvýšeným

zájmemmezi lidmi, kteří plá-
nují dovolenou, nebudou pra-
covně v místě bydliště nebo
jim tentokrát záleží na tom,
aby se voleb zúčastnili.
Mnohasetprocentní nárůst

zaznamenala také „prezident-
ská volební kalkulačka“. Ta

vykázala na Googlu nárůst
o 850 procent.

Co vlastně chtějí?
Kdo jsou a proč by měli být

na Pražském hradě? Lidé se
výrazně zajímali i o názory
a volební programy kandidá-
tů. Čím méně známý ucha-
zeč, tím větší zájem. Skok
o osm set procent si připsala
kombinace slov „Petr Pavel
program“. Generál ve výsluž-
bě byl také v porovnání se svý-
mi konkurenty nejvyhledáva-

nější. Pokud se jeho počty vy-
hledávání určí jako základ
sto procent, jeho největším
pronásledovatelem byl bě-
hem vánočních a novoroč-
ních svátků Andrej Babiš
s 87 procenty. Danuše Neru-
dová si připsala 75 procent

a překvapivě čtvrtým se stal
Jaroslav Bašta s 33 procenty.
V přehledu schází Karel Di-
viš, ten totiž v té době čekal
na soudní rozhodnutí, jestli
se může kvůli nejasnostem
o počtu podpisů vrátit zpět
do boje. PAVEL HRABICA

Někdy to skřípalo

Prakticky žádná z voleb české
hlavy státu se neobešla bez
komplikací.

● V roce 1998 se proslavila
Dagmar Havlová, když písko-
tem reagovala na urážky re-
publikánských poslanců vůči
svému manželovi a součas-
ně prezidentovi.

● Václav Klaus byl v roce 2003
zvolen až ve třetím kole, po-
třeboval v nich celkově de-
vět pokusů. Miloše Zemana
podtrhla v tajné volbě ČSSD.

Volby po česku

7.
Letošní prezidentská volba je
sedmá v pořadí. Neúčastní se
jí stávající prezident, který po-
dle zákona potřetí v řadě kan-
didovat nemůže.

3.
Potřetí budeme hlavu státu
volit v přímé volbě. První dvě
proběhly vždy dvoukolově,
napoprvé nezvítězil nikdo.

Čí bude ohňostroj? MAFRA

Volba
prezidenta

inzerce

Největším hitem na internetu
je nyní „voličský průkaz“
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Chaos a lídři
Brazilský krajně pravicový
exprezident Jair Bolsonaro
(na fotce) odsoudil nedělní
útok svých příznivců na par-
lament, soud a prezidentský
palác a odmítl jakoukoli zod-
povědnost za něj. Agresi asi
3000 lidí, kvůli níž byly zatče-
ny zatím tři stovky osob,
odsoudila řada světových
lídrů. Bolsonaro upozornil,
že vždy bránil demokracii
a svobodu, přičemž odmítl
obvinění svého nástupce
a současného prezidenta
Luize Inácia Luly da Silvy,
podle kterého svým
chováním nepokoje
podnítil. ČTK

Náhradník
Jen čtvrtina Britů chová
sympatie k britskému
princi Harrymu, vyplývá
z průzkumu zveřejněné-
ho agenturou YouGov.
Harry v těchto dnech po-
skytuje rozhovory americ-
kým médiím a propaguje
knihu svých pamětí s ná-
zvem Spare (Náhradník),
ve které mimo jiné popi-
suje své zážitky z války
v Afghánistánu a přichází
s další kritikou britské
královské rodiny. ČTK

Bohatství drogo-
vých kartelů končí
i v luxusních
novostavbách.

Kolumbie, Venezuela, Peru,
Ekvádor. To jsou jihoameric-
ké země, v nichž semimořád-
ně daří kokainovníku pravé-
mu, keři, z nějž se získává ko-
kain.
Poslední jmenovaná země

přitom s kokainovým byzny-

sem nebojuje jen slovy, ale
také ráznými činy. „Zabave-
ný kokainový prášek ekvá-
dorští vládní experti smíchá-
vají s cementem a některými
chemickými sloučeninami,
které zabraňují tomu, aby
šla droga z betonu opět extra-
hovat,“ uvádí agentura Euro-
pa Press.
„V Ekvádoru zadrželi loni

policisté asi 200 tun kokainu,
přičemž 120 tun bylo nasypá-
no do betonu. Ten byl použit
i při výstavbě luxusní čtvrti
v metropoli Quitu,“ podotý-

ká Europa Press s tím, že mí-
cháním do cementu se může
zničit až 1,5 tuny kokainu za
hodinu, zatímco pálením jen
70 kilogramů za hodinu.
PodleMartina Raithelhube-

ra, experta z Úřadu OSN proti
drogám a zločinu, je Ekvádor
první zemí, jež likviduje ko-
kain v takovémmnožství me-
todou přidávání do betonu.
Zpravodajský server The

Brussels Times připomněl, že
„ekvádorská“ metoda by
mohla napomoci protidrogo-
vým opatřením v Belgii. Ser-

ver uvedl, že spalovací pece
v Belgii zvládnou najednou
jen zhruba jednu až 1,5 tuny
kokainu. Úřady v belgickém
přístavu Antverpy přitom
loni zadržely takový objem
kokainu, že jim nestačily ka-
pacity pro jeho likvidaci. Spa-
lovací pece byly zcela vytíže-
né a zabavenou drogu bylo
nutné déle skladovat, což zvy-
šuje riziko její krádeže.
Belgické ministerstvo vnit-

ra ve své reakci uvedlo, že
„o znehodnocování kokainu
v betonu uvažuje“. HAL a ČTK

AP

Díky Trumpovi
Na základních a středních
školách ve Spojených arab-
ských emirátech se začne
učit o holokaustu. Toto
oznámení přichází poté,
co v rámci dohody zpro-
středkované bývalým ame-
rickým prezidentem Do-

naldem Trumpem Spoje-
né arabské emiráty v roce
2020 normalizovaly své
vztahy s Izraelem.

Záhadný Suchoj
Ruské letectvo k útokům
proti cílům na Ukrajině
pravděpodobně nejméně

od června používá nejno-
vější bojové letouny Su-
choj Su-57. Nad území na-
padené země ale tyto stro-
je zřejmě nelétají, uvádí
k ruské invazi britská vo-
jenská rozvědka. Su-57 je
víceúčelový stíhací letoun
páté generace, jejž lze radi-
olokátory obtížně zachytit.

Slovem roku věta
Slovem roku 2022 se na
Ukrajině stala celá věta,
kterou ukrajinští obránci
Hadího ostrova v první
den války odmítli výzvu
ke kapitulaci. Ironií je
fakt, že ukrajinská fráze
roku je „čistě ruská“. ČTK

Bílý prášek. Kam s ním?

Práce - nabídka

• Domov sv. Karla Boromej-
ského v Praze Řepích hledá
nové spolupracovníky, muže i
ženy, na pozice: lékař (atesta-
ce interna, geriatrie, prakt. lé-
kařství), všeobecná zdravotní
sestra do nepřetržitého provo-
zu, sanitářka denní služby, fy-
zioterapeut a kuchař (zkušený
i pro zástupy za vedoucího).
Pro zaslání životopisu prosím
použijte mail
konsolata@domovrepy.cz. In-
formace o našem Domově na-
jdete na www.domovrepy.cz.267926

• ÚKLID 24 přijme ženy na
úklid domů v Praze od Po-Pá,
DPP, 8 -13 hod., 14 -18 tis. Kč
čistého. Osobně: Po-Pá 7.30
-10h, Křenova 15, P6-Petřiny.268016

• BS přijme strážné pro objek-
ty v Praze. Možno též jako bri-
gáda, DPP, DPČ, vhodné i pro
SD. Tel.: 732633379. 268022

• PŘIJMEME IHNED invalidní
důchodce na úklid na 4 hod.
denně odpoledne, pracoviště
Praha. Plat 11.000 Kč měsíčně.
Tel.: 736447712 268062

• Spol. v Praze 8 přijme kole-
gy pro real. zelených střech.
Smysluplná práce. Zaučíme.
ŘP B nutný, T, C výhodou. Prá-
ce ve výškách. www.acre.cz,
603813398268064

Auto-moto - poptávka
• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned. Tel.:
603328155.268041

• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403266794

Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

Stařičká legenda

160
Nejstarší podzemní dráhou
na světě se pyšní Londýn. Prv-
ní souprava tu vyjela před
160 lety, 10. ledna 1863.
V tehdy asi třímilionovém nej-
větším městě světa byl zpro-
vozněn první sedmikilometro-
vý úsek metra mezi Bishops
Road (v současnosti nádraží
Paddington) a Farringdon
Street. První vlaky byly pohá-
něny párou. Aktuálně má
londýnské metro 11 linek
s 272 stanicemi a s 402 kilo-
metry drah je 11. nejdelším
metrem světa. ČTK
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Krátce

Práce v ostraze
pro INVALIDNÍ DŮCHODCE
na různých objektech v Praze

Náborový příspěvek
20 000 Kč!

800 111 112

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerstvení zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

8 1600 20 800
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V ostravském
Gongu proběhnou
dnes a zítra
unikátní koncerty.

Janáčkova filharmonie Ostra-
va (JFO) pokračuje v progra-
mu svého Cyklu G, ve kterém
propojuje symfonickou hud-
bu s jinými žánry a prostor
dostávají původní autorské
projekty. V ostravském Gon-
gu zazní dnes, přesně dva
roky po odchoduDavida Styp-
ky, a v přidanémkoncertě i zí-
tra jeho písně v podání blíz-
kých přátel a kolegů. Pod
taktovkou Stanislava Vavřín-
ka vystoupí společně s or-
chestrem Janáčkovy filhar-
monie kapela Bandjeez, zpě-
vačky Ewa Farna a Kateřina
Marie Tichá a také zpěvák
Mirai Navrátil.
„Davida Stypku vnímám

jako bytostného ryzího uměl-
ce. Koncert je poctou jemu
a jeho tvorbě, která nám zů-
stává dál. Věřím, že je to po-
dobné jako u odkazu sklada-
telů, kteří jsou pro nás den-
ním chlebem, i když je zde
forma sdělení trochu odlišná.
David Stypka bezpochyby pat-
řil k nejzásadnějším českým
umělcům posledního deseti-
letí. Právem se tak ve dvakrát
vyprodaném Gongu rozezní
jeho písně v podání blízkých
přátel spolu s naším or-
chestrem,“ uvedl ředitel JFO
Jan Žemla.
„Budemi velkou ctí vystou-

pit dvakrát v Gongu zrovna
s Davidovými písněmi. Mám
před tím respekt,měl jedineč-
ný a mužný hlas a srovnávat
to nelze, tak snad to lidé ne-
budou mít tendence dělat
a jen si všichni užijeme Davi-
dovy písně v živém provede-
ní s orchestrem. Už teď mám

husinu,“ říká zpěvačka Ewa
Farna.
Na koncertě zazní v or-

chestrálním provedení cel-
kem 18 skladeb. A to jak pís-
ničky z alb Davida Stypky,
jako Osudová, Vrány taky, Je-
richo či O lítání, tak i píseň
I přes to všechno, kterou na-
psal společně s Miraiem Na-
vrátilem pro jeho kapelu,
nebo společný duet z alba Ka-
teřiny Marie Tiché s názvem
Divoká.
Právě tato zpěvačka už

přes rok vystupuje s kapelou
Bandjeez, která předtím Styp-
ku doprovázela. „Jednu nebo
dvě Davidovy písně hrajeme
s Bandjeez i na našich nor-
málních koncertech – větši-
nou to bývá Čaruj a Farmá-
řům. Ty mám moc ráda, pro-
tože jsou takové lehké, ra-
dostné. Ale jednou z nejsilněj-
ších Davidových písní vůbec
je pro mě Helium. Je temná,
ale ne beznadějná – a miluju
v ní ty krásné obrovské voká-
ly, všechny tři písně na kon-
certech zazní,“ dodává Tichá.
David Stypka spolupraco-

val nejen s Ewou Farnou a Ka-
teřinou Marií Tichou, ale
také se skupinou Mirai.
„Přítomnost Davida byla

vždycky pro všechny zúčast-
něné něčím kouzelným. Měl
umění si podmanit své okolí
brutálním charismatem, co
tryskalo celou místností. Pro
mě osobně byl a je vzorem,
i přestože byl ‚jen‘ kámoš
z vedlejší vesnice, kluk, co
s ním vykuřuju cigára u něj
na zahradě pod pergolou,
když potřebujeme dopsat pís-
ničky, ne hrdina z televize.
Měl jsem to uzavřené, ale teď
se zase učím jeho texty na
oba koncerty a zase ty vzpo-
mínky trochu bolí. David byl
skvělý,“ doplnil svou osobní
vzpomínku zpěvák Mirai Na-
vrátil. IVETA BENÁKOVÁ

Kapela Sebastian v čele se zpě-
vákem Sebastianem Navráti-
lem začala před rokem psát
novou kapitolu ve své hudeb-
ní tvorbě. Na singl Lalala
navázala skladbou Tvý jméno
a v září letošního roku pak
ještě před turné singlem Hle-
dám. Jedno měly tyto tracky
společné – vymykaly se dosa-
vadní tvorbě jednatřicetileté-
ho zpěváka. To platí i o nejno-
vější písni s názvem Neza-
pomínám, ve které se objevil
i raper, zpěvák, bubeník
a fighter Otakar Petřinamlad-
ší aka Marpo. Fanoušci se tak

mohou těšit na Sebastianův
dosud nejtvrdší singl bez ser-
vítků. MET

Sebastian, Marpo R. KUDLÁČEK

David Stypka

Rodák z Dobré u Frýdku-Míst-
ku, český zpěvák, kytarista
a textař. Vystupoval s kape-
lou Bandjeez, která vznikla
v roce 2011 s původním zámě-
rem uvést do života Stypkovy
písně z projektu Wakeup
songs, což byly skladby vy-
myšlené, nahrané a publiko-
vané hned po probuzení.

● Debutové album kapela
vydala v roce 2014. Stypka
následně získal řadu hudeb-
ních ocenění, mimo jiné
Anděla jako objev roku
2016, další rok získal Anděly
jako interpret roku a sklad-
ba roku za duet s Ewou Far-
nou Dobré ráno. Stypka ze-
mřel v roce 2021. MET

Krysař slavil 2000. reprízu
V pražském divadle Kalich oslavili dvoutisícou reprízu
muzikálu Daniela Landy s názvem Krysař. „Náš Krysař je
archetypálním příběhem o moci, konfliktu různých sociál-
ních skupin a zneužití nakumulovaného napětí ve společ-
nosti. Bohužel je to v naší době ještě daleko aktuálnější
než v době vzniku muzikálu. Vždy se najde něco, co lidi
nesmiřitelně rozdělí na dvě skupiny, a vždy se najde ně-
kdo, kdo se toho bude snažit z jakéhokoliv osobního dů-
vodu využít,“ říká Daniel Landa. Producent Divadla Ka-
lich Michal Kocourek zároveň oznámil, že scéna zahájila
práce na novém nastudování druhého autorského Lando-
va muzikálu Tajemství. Ten byl poprvé uveden v roce
2005, obnovená premiéra je v plánu v září 2024. MET

I pro žáky

Koncerty z Cyklu G jsou dopo-
ručovány žákům od druhého
stupně základních škol, proto
byl jejich termín posunut na
18. hodinu. Začínají tedy o ho-
dinu dříve, než je v případě
koncertů JFO obvyklé.

● Příštími koncerty budou
14. a 15. března akce Hudba
ve filmu, kde zazní skladby
například z Dne nezávislosti,
Schindlerova seznamu,
Titanicu či Avataru. IBE

Zaz v Praze
Francouzská zpěvačka
a skladatelka Zaz je dal-
ším učinkujícím, na které-
ho se mohou těšit návštěv-
níci šestého ročníku festi-
valu Metronome Prague.
Ten proběhne od 22. do
25. června na pražském
Výstavišti. Prodej vstupe-
nek byl již spuštěn na
webu metronome.cz. Dal-
šími potvrzenými vystupu-
jícími jsou třeba Jami-
roquai nebo Aurora.

ČRo. Nové nápady
Český rozhlas přijímá od
tvůrců a nezávislých pro-
ducentů náměty na audio
formáty v různých
žánrech. Náměty lze posí-
lat prostřednictvím roz-
hlasového webu v průbě-
hu roku. Formáty natoče-
né podle schváleného ná-
mětu budou využity ve vy-
sílání některé ze stanic
Českého rozhlasu nebo
na audio portálu mujRoz-
hlas či webu. MET

Sebastian a Marpo.
Hudební spojení

M
AF

RA

DI
VA

DL
O
KA

LI
CH Stypkovy písně

zazní s filharmonií

Krátce

inzerce
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Počasí

„Nerušit!
Věštím!“

MAREK KRÁČMAR
Facebook

Teplotní rekordy: -25,0 °C (1849) 16,7 °C (1991) Bio:
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Napište svou bublinu

1. opak „předklon“
2. výrobce zvonů
3. zimní kabáty (hovor.)
4. opak „východy“

(svět. strany)
5. zadarmo
6. bojové prostředky

7. jm. herečky
Bydžovské

8. obyvatel státu Zair
9. řada lidí

10. zítřejší den
11. nedovolení (mn. č.)
12. chaos
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.35 Na cestě
po severním Altiplanu

17.05 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Vyprávěj

Svatba. Seriál (ČR, 2009-2013)
21.05 Jedna ruka netleská

Černá komedie (ČR, 2003)
22.50 Agatha Christie:

Zkouška neviny (2/2)
Detektivka (VB, 2018)

00.20 AZ-kvíz
00.45 Banánové rybičky
01.25 Zajímavosti z regionů
01.50 Kuchařská pohotovost

15.50 Svět zvířat
16.45 Tajemství stavitelůpyramid
17.30 Sto divů světa (10/13)
18.25 Kouzla a nebezpečí

skandinávské zimy (2/4)
19.30 Běžkotoulky
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Manželské etudy:

Ivana a Pavel
20.40 Manželské etudy po dva-

ceti letech: Ivana a Pavel
21.35 Manželské etudy po

35 letech: Ivana a Pavel
22.45 Čtyři sluhové

a čtyři mušketýři
Komedie (Fr., 1974)

00.35 Balthazar (3/6)

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu
18.30 Ulice (4397)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Jedna rodina (2)

Komediální seriál (ČR, 2023)
21.35 Mise nový domov II
23.00 Kriminálka

Las Vegas VIII (16)
00.00 KriminálkaMiami III (5, 6)
02.00 Kriminálka

Las Vegas VIII (15)
02.40 Novashopping
03.10 Na lovu
03.55 Střepiny
04.30 Ordinace

v růžové zahradě (13)

16.00 Policie v akci
16.55 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Zoo (78)

Jak bolí zrada.
Rodinný seriál (ČR, 2022)

21.35 7 pádů Honzy Dědka
22.40 7 pádů Honzy Dědka
23.50 Ano, šéfe!
00.55 Policie v akci
01.50 Námořní vyšetřovací

služba XII (7)
Krimiseriál (USA, 2014)

02.45 Policie Hamburk (3)
03.40 Komisař Rex VIII (11)
04.40 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
Začni každý den s hity, které tě
nakopnou, a k tomu ti naserví-
rujeme aktuální zprávy v infoliš-
tě! Šťavnatý, lahodný a osvěžující

09.00 1CHARTED
11.00 Óčko hity

Klipy nonstop
15.00 Mixxxer Live

Klipy na přání, soutěže a zají-
maví hosté nejen z hudební
scény

21.00 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 Naked Attraction
Seznamka na tělo

23.00 Óčko flirt
Proud klipů
se vzkazy diváků Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy
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Danteslav Kozodoj
Kvalitní whisky

a odlehlá
samota.

Anketa

Co nesmí chybět na pánské jízdě?

Ondra Schild
Minimálně jeden
člen výpravy
nezvěstný.

Ladislav Hladíkmá rádMetro, miluje svoji přítelkyni a zároveň má
docela dost volného času. Usedl tedy ke stolku, vzal do ruky
propisku a vystřihl milé pozdravení zvěčněné do žlutého
rámečku, který se nachází pod tímto textem. Vše nám přišlo do
redakce pěkně postaru, úhledně složeno do dopisní obálky.

Jiří Petroušek
Pánové,

neprozrazovat, nebo
nám to zakážou.

@mojemetro

VÍCERYCHLOSTNÍ
HUMOR
Kamarád Petr mi zavolal v nezvyklou hodinu večer. Bylo znát,
že to prostě do rána vydržet nemohl. „Ty fakt budeš volit XY?“
vyhrkl hned po pozdravu. Bylo mi jasné, o co kráčí. To je totiž
tak: když lidé z četby běžných médií emigrovali na sociální
sítě, ukázalo se, že v tomto prostoru je mnohem snadnější
ovlivňovat veřejné mínění. Jako první toho využili amatérští
i profesionální trolové. Ale pak si i ostatní uživatelé navykli
používat trolí techniky pro svůj prospěch. A začali trolit také.
Jenže tím pádem došlo ke zvláštnímu jevu. Internetový národ

se rozvrstvil do několika
skupin podle toho, jak so-
fistikovaný humor kdo po-
užívá a jak moc je zasvě-
cen do kontextu. Nejenže
tedy samotný algoritmus
takového Facebooku
poštvává jednoho proti
druhému, ale i my sami si

nejsme vždy jistí, kdy náš „přítel“ mluví vážně. Sociální sítě
se staly vícerychlostními a není hned zřejmé, kdo jede v ja-
kém pruhu.
Teď před volbami vznikla spontánní iniciativa chválit jednoho
z prezidentských kandidátů, říkejmemu XY. Původně to byl
outsider, ale některým lidem došlo, že hlasy pro něj budou ubí-
rat hlasy jednomu z favoritů, říkejmemu třeba AB. A tak se in-
fosféra naplnila nejen dvojsmyslným absurdním chválením
outsidera, ale i záplavou dotazů mezi přáteli přesně ve smys-
lu: „To myslíš vážně?“ V takové chvíli nemůžete jít veřejně
s pravdou ven, takže nezbývá než v komentářích ke svému
příspěvkumlžit. Dokud vám před půlnocí nezazvoní telefon.

Citát

V takové chvíli
nemůžete
jít veřejně
s pravdou ven.

Dopisy a vzkazy

KOMPARZISTKA

Řešení sudoku

IVAN
ADAMOVIČ
PRŮVODCE PŘÍTOMNOSTÍ

Háje a poctivec
Chtěla bych poděkovat
neznámému pánovi, kte-
rý nalezl igelitovou tašku
s nákupem a peněženkou
ve voze metra mezi stani-
cemi Opatov a Háje ve
čtvrtek 5. ledna a poctivě
ji předal dozoru metra.
Moc si vážím takového pří-
stupu a děkuji za ušetřené
starosti. Rovněž děkuji
dozorčím z obou stanic za
vstřícné jednání. Všem
přeji hezké dny.

J. STOILOVÁ

Poslové jara
v Holešovicích
Při cestě Prahou mě o ví-
kendu překvapily rozkvet-
lé sakury u kostela sv. An-
tonína Paduánského na
Strossmayerově náměstí.
Opravdu mě to hodně
překvapilo. Máme sice
extrémně teplou zimu,
ale čekala bych jen pár
rozkvetlých větví. Celé
stromy určitě ne.

HELENA DLOUHÁ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek



Dopravní podnik hl. m. Prahy,
akciová společnost

VÁS ZVE NA

Informační den
pro zájemce o práci řidič/řidička tramvaje

Více informací na www.dpp.cz/chci-do-dpp

Kdy? Ve středu v 15.00 hodin ve dnech:
11. ledna 8. února 8. března
12. dubna 10. května 14. června

Kde? Vozovna Pankrác, náměstí Hrdinů 13, Praha 4
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Už podruhé se
Češi zapojují do
projektu, kde
zkouší celý leden
vegetariánství.

Odstartoval již druhý ročník
Veggie Challenge – české ob-
doby známé výzvy Veganua-
ry. Jde o třicetidenní výzvu,
do které se po celém světě při-
hlásilo již více než půl milio-
nu lidí, do prvního českého
ročníku se v loňském roce při-
hlásilo více než 15 tisíc osob,
které společně teoreticky
ušetří až 11 tisíc zvířat a té-
měř 180 tisíc kg ekvivalentů
CO2.
Dle průzkumu z loňského

dubna počet spotřebitelů, kte-
ří nějakým způsobemomezu-
jí konzumaci živočišných pro-
duktů vzrostl od konce roku
2020 o 10 procent, přičemž
tři procenta z nich se stravují
vegansky, sedmprocent vege-
tariánsky, 25 procent flexita-
riánsky a čtyři procenta jedí

z masa pouze ryby. Občas-
ných konzumentůmasa je ak-
tuálně v Česku 25 procent.
Právě pro osoby, které

s rostlinnou stravou začínají
nebo chtějí omezit svou spo-
třebu živočišných produktů,
je výzva jako dělaná. „Veggie
Challenge pomáhá účinně
překonávat nejčastější barié-
ry, které lidem brání stravo-
vat se více rostlinně. Během
výzvy se účastníci seznámí
s nejnovějšími produkty a po-
stupně budou dostávat také
tipy na recepty a nejrůznější
vzdělávací články,“ předsta-
vuje akci manažerka kampa-
ně Tereza Trávníčková.
Do ní se stejně jako v loň-

ském roce zapojí mezinárod-
ní i lokální výrobci rostlin-
ných produktů a informovat
o ní budou i vybrané retailo-
vé řetězce, včetně Lidlu, dm
drogerie nebo řetězce Albert.
„V Albertu se snažíme přiná-
šet zákazníkům stále větší na-
bídku rostlinného stravová-
ní, ať se jedná o ovoce, zeleni-
nu, luštěniny, rostlinné nápo-
je, či alternativy masa. Naší
specialitou jsou také již hoto-

vá vegetariánská a veganská
jídla. Veggie Challenge bere-
me jako příležitost, jak po-
vzbudit zákazníky k objevo-
vání skvělé chuti rostlin a je-
jich benefitů pro zdraví i pří-
rodu. Zdraví a šetrnost k pří-
rodě patří (spolu s podporou
lokálních dodavatelů) mezi
naše tři základní pilíře. Proto
nám zapojení do Veggie Chal-
lenge dává velký smysl,“ ko-
mentuje účast Tereza Tlás-
kalová, Brand Communica-

tion Manager ve společnosti
Albert Česká republika.
Do propagace se zapojily

i restaurace včetně řetězců
rychlého občerstvení.
Je známé, že ve dvou a více

se to lépe táhne. Jinak tomu
nebude samozřejmě ani
v tomto případě. Každý, kdo
se rozhodne zapojit, najde po-
třebnou dávku motivace ne-
jen na webu veggiechallen-
ge.cz ale také v moderované
facebookové skupině a nově

také v mobilní aplikaci. Vý-
zva tak nemůže být snadněj-
ší. Kromě toho, že uživatelé
v aplikaci najdou více než sto
veganských receptů, si do ní
budou moci ukládat také své
oblíbené recepty, vytvářet ná-
kupní seznamy, získávat od-
měny za denní výzvy a sledo-
vat, jak pozitivní dopadmá je-
jich zapojení do výzvy.
Správně sestavená a vyváže-

ná veganská strava je nejen
bezpečná, alemůže též pomo-
ci při prevenci či léčbě někte-
rých nemocí. „Rostlinná stra-
va bohatá na celistvé po-
traviny nabízí celou řadu
benefitů. Pro zdraví je zají-
mavý především vysoký ob-
sah vlákniny, která prospívá
našemu srdci, imunitě i moz-
ku, a pak také vysoký obsah
antioxidantů, které nás zase
chrání před reaktivními
látkami z prostředí. Obo-
hacením stravy o celistvé
rostlinné potraviny si tak
dopřejete i pěknou dávku
zdraví prospěšných a ochran-
ných látek,“ říká nutriční
terapeutka Veronika Baťo-
vá. METRO

Zapojíte se a zkusíte rostlinnou stravu? VEGGIE CHALLENGE

Máte bolesti kolene v důsledku osteoartrózy?
Hledámemuže a ženy s osteoartrózou kolene pro studii zkoumající

nový lék na bolest kolene způsobenou osteoartrózou

Zdravotnické zařízení CCR Prague s.r.o., Praha 3, Vinohradská 1597/174
Klinická studie byla schválena SUKL (Státní ústav pro kontrolu léčiv) a Multicentrickou etickou komisí.

Kdo semůže zúčastnit klinického hodnocení?
Možná se budete moci zúčastnit, pokud:
• Je vámminimálně 40 let
• Během posledních 6 měsíců jste zaznamenali bolest nebo ztuhlost kolene
• Během posledních 9 měsíců jste neměli infekci v koleni
• Během posledních 3 měsíců jste nedostali injekci steroidů do kolene
• Během posledních 6 měsíců jste nedostali injekci kyseliny hyaluronové
• V loňském roce jste nepodstoupili velkou operaci ani artroskopii kolene
• Neplánujete podstoupit v příštích 8 měsících operaci kolene

Pokudmáte nějaké otázky nebo chcete o tomto
klinickém hodnocení získat více informací, kontaktujte
nás telefonicky od pondělí do pátkumezi 12:00
a 16:00 na telefonu 725 027 328 nebo nám zašlete
e-mail na adresu pacient@ccrprague.com.

S účastí v hodnocení nebudou spojeny žádné náklady.
Obdržíte náhradu odpovídajících výdajů spojených
s Vaší účastí na studijních návštěvách v centru
klinického hodnocení.

inzerce

Veganuary. Měsíc bez masa
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Nemoci páteře
a zad patří k nej-
častějším onemoc-
něním Čechů ve
věku 25 až 64 let.

Bolest zad si nevybírá – sužu-
je mladé i starší, ženy i muže.
Příčiny mohou být různé, ně-
kdy se stačí jen špatně po-
hnout. Typicky při nazouvání
či zouvání bot, kdy se člověk
předkloní a už se nenarovná.
Nervy, kterých je kolem páte-
ře mnoho, se špatným pohy-
bem podráždí, což vede ke
stažení svalu, takzvanému
spazmu. A to způsobí bolest.
Horší je to v případě, kdy je

bolest dlouhodobá a ze zad
vystřeluje jinam, nejčastěji
v případě bederní páteře do
jedné nebo obou nohou. Dů-

vodem může být často vy-
hřezlá ploténka. Pokud se vy-
klene směrem do páteřního
kanálu, může dráždit nervo-
vý svazek, co kolem ní vede,
a to způsobuje velké bolesti
táhnoucí se až dolů do nohy.
Meziobratlová ploténka je

původcem bolesti zad u čtyři-
ceti procent pacientů. „Nej-
častějším místem výhřezu
meziobratlové ploténky je ob-
last bederní páteře, kon-
krétně segment posledních
dvou bederních obratlů L4/5
a L5/S1, to je odhadem deva-
desát procent všech případů.
Naproti tomu je výhřez plo-
ténky v oblasti krční páteře
přibližně patnáctkrát méně
častý. Nepříjemné bolesti zad
ale vyvolávají už i trhlinky
v meziobratlových destič-
kách, u nichž k výhřezu sa-
motnému ještě nedošlo,“ vy-
světluje Iva Bílková, hlavní fy-
zioterapeutka FYZIOkliniky.

Pokud je bolest zad slabší,
většina lidí ji „řeší“ volně do-
stupnými léky. Pomáhá i su-
ché teplo v místě bolesti,
uvolňovací cviky, lehké pro-
masírování či tejpování. Je-li
ale bolest silná a neustává,
případně vystřeluje do konče-
tin, je nutné vyhledat lékaře.
Ten má širší arzenál léčeb-
ných prostředků, zejména sil-

nější léky na bolest, případně
vás pošle na specializovaná
pracoviště. Velmi často vám
ale předepíše rehabilitaci,
protože cvičení je v případě
problémů se zády vyzkouše-
nou a prověřenou metodou.
Avšak pozor, rehabilitace

není masáž, jak si mnozí lidé
myslí. „Bohužel toto je ten
nejzákladnější omyl, jaký
mezi lidmi koluje. Fyziotera-
peut není masér. S člověkem
pracuje pomocí nejrůzněj-
ších konceptů a technik na
základě indikace lékaře, kte-
rý vyloučí závažné postižení
pohybového aparátu vyžadu-
jící jinou léčbu. Fyziotera-
peut přizpůsobuje terapii in-
dividuálně danému paciento-
vi, zohledňuje jeho kondici,
zda například sportuje, či to,
jak umí pracovat se svým tě-
lem. Každopádně vždy potře-
buje aktivní spolupráci pa-
cienta, a to nejen v rámci sa-

motné rehabilitace, ale
i v běžném životě,“ vysvětlu-
je Yvona Angerová, přednost-
ka Kliniky rehabilitačního lé-
kařství 1. lékařské fakulty UK
a VFN v Praze. Důležitou sou-
částí rehabilitace pak často
bývá i fyzikální léčba pomocí
elektrického proudu, magne-
tů, ultrazvuku či vody.
Masáže jsou efektivní při

regeneraci svalstva, mohou
zmírnit akutní bolesti, ale ne-
rozeženou chronické problé-
my. „Dříve lidé chodili buď
na fyzioterapii, nebo namasá-
že. Nyní ale sledujeme trend,
kdy i díky lepší informova-
nosti služby střídají podle po-
třeby. Při fyzioterapii chce-
me po klientech součinnost
při provádění cviků, namasá-
ži si lehnou, odpočívají a ne-
chají si uvolnit i ty svaly, na
které se při fyzioterapii nedo-
stane,“ vysvětluje Iva Bílko-
vá. KAMILA HUDEČKOVÁ

Cvičení vám uleví. PROFIMEDIA

inzerce

Rehabilitace není masáž,
je potřeba aktivní zapojení
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Český hokejista
Bostonu v NHL
zazářil hattrickem.

Útočník David Pastrňák svým
prvním hattrickem v sezoně
NHL řídil vysokou výhru ho-
kejistů Bostonu na ledě Ana-
heimu. Český kanonýr k ví-
tězství 7:1 pomohl i asistencí
a s 58 body se posunul na tře-
tímísto v kanadskémbodová-
ní zámořské ligy. Mezi střelci
je s 32 góly druhý se ztrátou
jediné branky na Connora
McDavida. Zásadní podíl na
výhře Bruins měli také autor
tří bodů David Krejčí (1+2)
a Pavel Zacha, který připravil
úvodní dvě branky zápasu.
Po boku Pastrňáka hráli ve
znovu obnovené ryze české
útočné formaci. Dohromady
nasbírali hned devět kanad-
ských bodů. Přesto, že hrál
Boston na druhé straně konti-
nentu, napadalo po hattricku
na led několik desítek čepic.
Tři branky nasázel Pastr-

ňák poprvé od 24. března mi-

nulého roku, kdy se prosadil
proti Tampě Bay. Více třígólo-
vých večerů v bostonském
dresu zažili pouze CamNeely
(14) a Phil Esposito (26).
„Dávat góly je moje práce,

ale zároveň je to věc, která ni-
kdy nezevšední. Prosadit se
v NHL není jednoduché, pro-
to mám radost z každé trefy.
Není to samozřejmost,“ řekl
Pastrňák, který v kariéře na-
sázel už třináct hattricků.

Včera se mohl český útoč-
ník radovat ještě z jedné zprá-
vy. V NHL byl zvolen první
hvězdou uplynulého týdne,
když ve čtyřech zapásech na-
sbíral osm kanadských bodů
za sedm gólů a asistenci.
Boston bodoval ve 14. zápa-

se za sebou a v čele Východní
konference i celé NHL zvýšil
náskok před druhou Caroli-
nou na 11 bodů. „Od prvního
zápasu fungujeme perfektně
jako tým. Každá lajna plní
přesně to, co má, a těžíme
z toho všichni. Hokej tady je
opravdu zábava,“ pochvalo-
val si Pastrňák.
Radost z formy českého

útočníka má také trenér
Bruins JimMontgomery. „Pro
mě to je umělec. Vždyť je tak
kreativní. Když ho pozoruje-
te, pokaždé předvede něco,
co diváky zvedne ze seda-
ček,“ prohlásil kouč.
A uznání se Bostonu dosta-

lo také od soupeře. „Dá se
toho od nich spoustu odkou-
kat, myslím to vážně,“ poklo-
nil se Pastrňákovi a spol. útoč-
ník trápícího se Anaheimu
Adam Henrique. PUR a iDNES.cz

David Pastrňák AP

AP

Reprezentační šéftrenér Pa-
vel Sluka volá po změně pod-
pory mladých atletů, aby do-
kázali sbírat úspěchy i jako
dospělí. Finanční prostředky
by měly víc směřovat k těm
nejtalentovanějším, u nichž
je předpoklad dalšího výkon-
nostního růstu. U juniorů by
neměl být kladen důraz na
okamžitou výkonnost, ale na
dlouhodobý rozvoj s vrcho-
lemna těch největších senior-
ských akcích. Své vize Sluka
shrnul v koncepci rozvoje čes-
ké atletiky do roku 2032, kte-
rou představil v podcastu na

webu Českého atletického
svazu. Česká atletika se potý-
ká s generační výměnou.
Úspěšní závodníci z nedáv-

né minulosti, jako byly Zuza-
naHejnová nebo Barbora Špo-
táková, postupně odcházejí
a za nimi je „díra“. Medaile
zMS iME loni přivezl jen dva-
atřicetiletý oštěpař Jakub
Vadlejch, na evropském šam-
pionátu získali cenné kovy
ještě čtyřicátnice Špotáková
a jednatřicetiletý koulař To-
máš Staněk. „Věková katego-
rie 24 až 30 let nám vypadla,“
uvedl Sluka k situaci. ČTK

Přišel Nigerijec
Třetí zimní posilou fotba-
listů Plzně se stal útočník
Rafiu Durosinmi. Dvaceti-
letý Nigerijec přišel do Vik-
torie z druholigové Karvi-
né na půlroční hostování
s opcí. Do Zlína zamíří
obránce Michal Jeřábek,
který hrál na podzim v Mi-
chalovcích na Slovensku.

Oživení z USA
Vedoucí tým basketbalové
ligy Basket Brno posílil na
postu rozehrávače o Ame-
ričana Randyho Culpeppe-
ra. Třiatřicetiletý hráč při-
chází z tuniského US Mo-
nastir. Křídelní hráč z USA
De’Riante Jenkins zase po-
sílí Nymburk, místo kraja-
na Gerela Simmonse.

Lze i s covidem
Pořadatelé grandslamové-
ho Australian Open pře-
kvapili oznámením, že na
turnaji nebudou po hrá-
čích vyžadovat negativní
testy na koronavirus. Teo-
reticky tak mohou k zápa-
sům nastoupit i tenisté,
kteří budou covidem-19
nakažení.

Obří skok Noskové
Finálová účast na turnaji
v Adelaide vynesla českou
tenistku Lindu Noskovou
na 56. místo světového
žebříčku. Osmnáctiletá ví-
tězka juniorky na Roland
Garros z roku 2021 se k no-
vému kariérnímu maximu
posunula o 46 příček ze
102. pozice.

Bale se rozloučil
Velšský fotbalista Gareth
Bale ve 33 letech ukončil
profesionální kariéru. Bý-
valý nejdražší hráč světa
naposledy hrál za Los An-
geles FC. Předtím působil
v Southamptonu, Tot-
tenhamu a Realu Madrid.
Za národní tým odehrál
111 zápasů. ČTK

Debut bude proti Messimu
Portugalský fotbalista Cristiano Ronaldo (na snímku) by
se měl poprvé po přestupu do Saúdské Arábie představit
v exhibičním zápase proti Paris St. Germain, za který na-
stupuje jeho argentinský rival Lionel Messi. Duel, v němž
se francouzskému šampionovi postaví výběr hráčů an-Na-
sru a al-Hilálu, se bude hrát ve čtvrtek 19. ledna v Rijádu.
O Ronaldově plánovaném startu řekl listu L’Équipe tre-
nér jeho nového týmu Rudi Garcia. První soutěžní duel
by měl Ronaldo odehrát 22. ledna proti Ittifáku. Úvodní
dva zápasy vynechá kvůli disciplinárnímu trestu. ČTK

inzerce

Atletika. Sluka
touží po změnách

Krátce

Pastrňák? Je to
umělec, říká kouč


